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«Μαμά, φ   οβάμαι!»
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Ο φόβος είναι κάτι φυσιολογικό. Όταν, όμως, διαπιστώσετε ότι επηρεάζει 
το παιδί στις καθημερινές του δραστηριότητες, τότε ίσως πρόκειται για 
φοβία και χρειάζεται ειδική αντιμετώπιση.
τ η ς  Ε λ έ ν η ς  Κ α ρ α γ ι ά ν ν η

Το πάρτι για τα τρίτα γενέθλια του Πέτρου ήταν 
όπως θα ονειρευόταν κάθε παιδί. Σε έναν καταπρά-
σινο κήπο, ενθουσιασμένα πιτσιρίκια έτρεχαν, έπαιζαν 
κρυφτό, έπιναν πορτοκαλάδες και έτρωγαν τυροπιτάκια. 
Ο Πέτρος απολάμβανε κάθε στιγμή, μέχρι την ώρα που 
έφτασε στο πάρτι η νονά του, κρατώντας ένα μεγάλο 
πολύχρωμο πακέτο στο ένα χέρι και μια αρμαθιά μπα-
λόνια στο άλλο. Ο μικρός άρχισε να τσιρίζει. Στην αρχή, 
όλοι νόμισαν ότι έκανε πλάκα. Όμως, το παιδί άρχισε να 
τρέμει, να κλαίει και να ψάχνει τη μαμά του για να κρυ-
φτεί στην αγκαλιά της. Ο Πέτρος φοβάται τα μπαλόνια. 
Αυτό που στα μάτια των υπόλοιπων παιδιών είναι απλά 
ένα χρωματιστό φουσκωτό παιχνίδι, στα δικά του γίνεται 
θανάσιμη απειλή. Οι γονείς του προβληματίζονται και 
ανησυχούν, αναρωτιούνται τι πρέπει να κάνουν και αν 
αυτό σημαίνει ότι ο γιος τους θα είναι πάντα ένα φοβη-
τσιάρικο αγόρι ή και ενήλικας. 
Όλοι έχουμε φόβους για αντικείμενα ή καταστάσεις. Όταν 
είναι τόσο έντονοι, ώστε να προκαλούν πολύ άγχος και 
να επηρεάζουν την καθημερινότητά μας, τότε ονομάζο-
νται «φοβίες». Για να διαγνωστεί μια συμπεριφορά ως 
«φοβία», θα πρέπει να έχει διάρκεια (αρκετούς μήνες κι 
όχι μία-δύο μέρες) και να επηρεάζει το παιδί σε καθη-
μερινές δραστηριότητες. Από σχετικές έρευνες έχει 

υπολογιστεί ότι περίπου 1 στα 30 παιδιά θα αναπτύξει 
κατά τη διάρκεια της παιδικής ηλικίας κάποια φοβία. Σε 
ορισμένες περιπτώσεις, η φοβία ίσως διατηρηθεί και 
αργότερα στην ενήλικη ζωή του. 

Πώς γεννιούνται οι φοβίες; 
Κάποιοι από τους φόβους είναι δυνατό να εξηγηθούν μέσα 
από τη θεωρία της εξέλιξης. Φαίνεται πως στο γενετικό 
κώδικα του παιδιού μας έχει περάσει η πληροφορία που 
γνώριζαν τα προϊστορικά πιτσιρίκια: Ότι τα μεγαλόσωμα 
ζώα, τα βαθιά νερά ή τα φίδια μπορεί να περιορίσουν τις 
πιθανότητες του είδους μας για επιβίωση. Κάποιοι φόβοι, 
λοιπόν, είναι αναμενόμενο να εμφανιστούν σε συγκεκρι-
μένες φάσεις της ανάπτυξης και αφορούν έως ένα βαθμό 
τα περισσότερα παιδιά, όπως ο φόβος για τα ζώα. Με την 
κατάλληλη υποστήριξη από τους γονείς σταδιακά υπο-
χωρούν. Κάποιες φορές, όμως, όταν υπάρχουν επιβα-
ρυντικοί παράγοντες στη ζωή του παιδιού, μερικοί φόβοι 
μπορεί να επιμείνουν και, αν δεν παρασχεθεί η κατάλ-
ληλη βοήθεια, να εξελιχθούν σε φοβία. Τέτοια μπορεί να 
είναι η περίπτωση των φόβων που ξεκινούν από κάποια 
προσωπική τραυματική εμπειρία, όπως συνέβη με τον 
Πέτρο, στου οποίου τα χεράκια έσκασε το μπαλόνι που 
για πρώτη φορά κράτησε, κάνοντας ένα δυνατό θόρυβο. P
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Σχέσεις 
Η αγκαλιά σας  
έχει δύναμη! 

106  
Κοινωνία 
Μήπως μένετε  
κι εσείς μαζί «για χάρη  
των παιδιών»;

Μ Α Μ Α  Σ Χ Ε Σ Ε Ι Σ

Αγκαλιά 
Tο μαγικό «φάρμακο» 
Ανακουφίζει από τον πόνο, θεραπεύει την ανοιχτή πληγή στο γόνατο, 
καθησυχάζει το φόβο, δίνει τέλος στην αγωνία... Η αγκαλιά της μαμάς 
και του μπαμπά είναι το πιο ισχυρό φαρμακευτικό «σκεύασμα» στον 
κόσμο. Χαρίστε την όσο πιο απλόχερα μπορείτε.

ΥΠΑΡΧΕΙ ΕΝΑ ΜΕΡΟΣ ΜΟΝΑΔΙΚΟ ΣΕ ΟΛΟ ΤΟΝ 

ΚΟΣΜΟ. Ένα µέρος όπου ο πόνος, η θλίψη, η µοναξιά, ο 
φόβος, η αγωνία, η απόρριψη και ο εκνευρισµός µένουν 
απ’ έξω µε έναν τρόπο µαγικό. Ένα µέρος όπου κυριαρ-
χούν η αγάπη, η αποδοχή, η ζεστασιά, η αισιοδοξία. Για 
τους περισσότερους από εµάς, αυτό το µέρος βρίσκεται 
µέσα στην αγκαλιά των γονιών µας. Ακόµα κι αν δεν 
έχουµε τη δυνατότητα να την απολαµβάνουµε πια ή την 
απολαµβάνουµε λιγότερο από όσο θα θέλαµε, η αγκαλιά 
της µαµάς και του µπαµπά λειτουργεί στη µνήµη σαν το 
πιο πολύτιµο καταφύγιο της παιδικής µας ηλικίας. Κι 
όταν πια γίνουµε κι εµείς γονείς, είναι σηµαντικό να µην 
ξεχνάµε να το προσφέρουµε στα δικά µας παιδιά. 

Μαθήματα «χημείας» 
Σύµφωνα µε τη διάσηµη αµερικανίδα ψυχοθεραπεύτρια 
Βιρτζίνια Σατίρ, που θεωρείται από πολλούς η «µητέρα» 
της οικογενειακής Ψυχοθεραπείας, «οι άνθρωποι χρεια-
ζόµαστε 4 αγκαλιές την ηµέρα για να επιβιώσουµε, 8 
αγκαλιές την ηµέρα για να συντηρηθούµε και 12 αγκαλιές 
την ηµέρα για να αναπτυχθούµε». Το δέρµα του µωρού 
σας είναι το µεγαλύτερο όργανο στο σώµα του, και κάθε 
εκατοστό του διαθέτει πολυάριθµες νευρικές απολήξεις 
που το καθιστούν ιδιαίτερα ευαίσθητο στο άγγιγµα. Όσο 
βρισκόταν στην κοιλιά σας, το αµνιακό υγρό ακουµπούσε 

απαλά κάθε σπιθαµή του κορµιού του - τότε είναι που, 
σύµφωνα µε τους ειδικούς, άρχισε να δηµιουργείται η 
ανάγκη του να το ακουµπούν και να το χαϊδεύουν. Τη 
στιγµή του τοκετού, ήταν η γλυκιά θαλπωρή της αγκαλιάς 
σας που το βοήθησε να ξεπεράσει το σοκ και καθησύχασε 
το πρώτο του κλάµα. Κατά τους πρώτους µήνες της ζωής 
του, το µωρό αναγνωρίζει τη µαµά του µυρίζοντάς την και 
ακούγοντας τον οικείο χτύπο της καρδιάς της, όταν εκείνη 
το κρατά. Και επιζητά την αγκαλιά ξανά και ξανά. Γι’ αυτό, 
ακόµα κι αν είναι χορτάτο, καθαρό και ξεκούραστο, δεν 
είναι καθόλου σπάνιο για ένα βρέφος να κλαίει γοερά έως 
ότου η µαµά ή ο µπαµπάς του το κρατήσουν στα χέρια. 
Αλλά και αργότερα, η αγκαλιά σας είναι το πρώτο πράγµα 
που αναζητά το παιδί, όταν χτυπάει το γόνατό του, όταν 
ξυπνάει από εφιάλτη µέσα στη νύχτα, όταν οι φίλοι τού 
λένε: «∆εν σε παίζουµε», όταν δεν τα πάει όσο καλά θα 
ήθελε στο διαγώνισµα. 

Η πολύτιμη αγκαλιά 
Οι αγκαλιές, τα φιλιά και τα χάδια προσφέρουν πολύ 
περισσότερα στα παιδιά από µια πρόσκαιρη ανακούφιση 
ή επιβράβευση: Τους µεταδίδουν αίσθηµα ασφάλειας, 
αυξάνουν την αυτοπεποίθησή τους, αναπτύσσουν τον 
εγκέφαλό τους και τους µαθαίνουν πώς «χτίζονται» οι 
υγιείς ανθρώπινες σχέσεις. Έρευνες έχουν δείξει ότι οι 

Μ Α Μ Α  Σ Χ Ε Σ Ε Ι Σ

Μαζί για χάρη  
των παιδιών; 
Με τα ελληνικά ποσοστά να αγγίζουν ανησυχητικά όρια, το διαζύγιο 
είναι μια καθημερινή πραγματικότητα. Ωστόσο, υπάρχουν κι εκείνοι που 
παίρνουν απόφαση να παραμείνουν σε ένα γάμο που θεωρούν αδιέξοδο, 
για το «καλό» των παιδιών τους. 

ΚΑΠΟΙΕΣ ΣΧΕΣΕΙΣ ΕΙΝΑΙ ΔΥΝΑΤΕΣ και αντέχουν στο 
χρόνο, και κάποιες άλλες όχι. Άραγε, τι πρέπει να συµβεί 
όταν η σχέση κλονίζεται και υπάρχουν ήδη παιδιά; Είναι 
σωστό οι γονείς να αναγκάζονται να µείνουν κάτω από 
την ίδια στέγη «για χάρη των παιδιών»; Η απάντηση δεν 
είναι τόσο απλή. Οι απόψεις διίστανται: Το επιχείρηµα 
«καλύτερα διαζύγιο παρά καθηµερινοί καβγάδες» αντι-
µάχεται µε το αντίστοιχο «τα παιδιά χρειάζονται και τους 
δύο γονείς», ενώ το «αν ο γονιός είναι ευτυχισµένος, 
είναι και το παιδί» µε το «τα παιδιά έχουν πάντοτε προ-
τεραιότητα». Τα τελευταία τρία χρόνια, η Ιουλία, ιδιω-
τική υπάλληλος και µητέρα δύο αγοριών 7 και 4 ετών, 
αισθάνεται όλο και λιγότερο ευτυχισµένη στο γάµο της. 
«Αν δεν ήταν τα παιδιά, θα είχα φύγει», λέει. «Ο άντρας 
µου κι εγώ µπορεί να ζούµε µαζί, αλλά δεν έχουµε τίποτα 
κοινό να µας δένει - εκτός, βέβαια, από τα παιδιά. Έχουµε 
αποµακρυνθεί ο ένας από τον άλλον, η σχέση µας είναι 
τυπική, έχω πολλά παράπονα από εκείνον, νιώθω ότι 
δεν µε υπολογίζει καθόλου και πλέον η επικοινωνία µας 
αφορά τα “καθηµερινά”. Όµως, είναι πολύ καλός, τρυ-
φερός και στοργικός πατέρας και βλέπω ότι τα παιδιά 
µας έχουν µεγάλο δέσιµο µαζί του. Είναι αρκετό αυτό 
για να περάσω όλη την υπόλοιπη ζωή µ’ έναν άνθρωπο 
που δεν µε υπολογίζει και που καθηµερινά µου δείχνει 
ότι απλά µε ανέχεται; Από την άλλη, η κουµπάρα µου, 
που χώρισε, δεν είναι πιο ευτυχισµένη από µένα. Αντι-

µετωπίζει οικονοµικά προβλήµατα, τα παιδιά έχουν 
παρουσιάσει περίεργες συµπεριφορές, και φυσικά από 
προσωπική ζωή… τίποτα. Ίσως είναι καλύτερα να παρα-
µείνω εδώ, τουλάχιστον για χάρη των παιδιών µου». 
Αυτή η φράση «για χάρη των παιδιών», ίσως ακούγεται 
µοιρολατρική, αλλά οι περισσότερες γυναίκες προβλη-
µατίζονται σχετικά µε τις επιπτώσεις ενός διαζυγίου στα 
παιδιά τους. Στην πραγµατικότητα, όµως, πολλές φορές 
κρύβονται πίσω από τις ανασφάλειές τους. Συχνά, όταν 
ένα ζευγάρι µένει µαζί µόνο «για τα παιδιά», ουσιαστικά 
αποποιείται των ευθυνών του για την άµεση αντιµετώ-
πιση της άσχηµης κατάστασης που βιώνει. Έτσι, άθελά 
τους, οι δύο σύντροφοι και γονείς χρησιµοποιούν τα 
παιδιά ως «άλλοθι», µε αποτέλεσµα τη διαιώνιση µιας 
δυσλειτουργικής και πολλές φορές παθολογικής κατά-
στασης, στην οποία ουσιαστικά υποφέρουν όλα τα µέλη 
της οικογένειας. Οι πραγµατικοί λόγοι που το ζευγάρι δεν 
αποφασίζει να χωρίσει είναι άλλοι, κυρίως δισταγµοί, 
φόβοι και ανασφάλειες: «Μπορώ να ζήσω χωρίς αυτόν/
ήν;», «Κι αν µείνω µόνη/ος, θα µπορέσω να τα βγάλω 
πέρα οικονοµικά;», «Κι αν τα παιδιά µού το καταλογίζουν 
για µια ζωή;». Τέτοιες σκέψεις κάνουν την απόφαση του 
χωρισµού δύσκολη, πολλές φορές ακόµη και αδύνατη. 
Ο φόβος της πιθανής αρνητικής επίδρασης στα 
παιδιά: Αυτό που θα πρέπει να συνειδητοποιήσει το ζευ-
γάρι είναι ότι τις περισσότερες φορές δεν είναι το γεγονός 
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